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مقدمة: 

حظي التفكير باهتمام منقطع النظير في الآونة الأخيرة في كافة المؤسسات المجتمعية، وفي مقدمتها المؤسسة التربوية التي أصبحت تعلق أهمية قصوى على تطوير قدرات أفراد المجتمع في مختلف مواقعهم في مجالات التفكير والإبداع، وقد حرصت الكثير من المؤسسات التعليمية على إعداد برامج متكاملة وفعالة لتنمية التفكير بمهاراته المختلفة لدى المعلمات ، تتضمن تأهيلهم لتنفيذ هذه البرامج على المستويات التعليمية المختلفة بكفاءة عالية.
       وقد تم تصميم برنامج الكورت لتعليم مجموعة من أدوات التفكير التي تتيح لهم سرعة البديهة بوعي تام من أنماط التفكير السليم, وذلك لرؤية الأشياء بشكل أوضح وأوسع ولتطوير نظرة إبداعية وناقدة أكثر في حل المشكلات، وبتعلم هذا البرنامج يصبح الطالب مفكراً متشبعاً بمهارات التفكير المختلفة وخاصة التفكير الناقد الذى يعتبر من أهم أنواع التفكير (DeBone & Williams, 1998).
مشكلة الدراسة : 
اتفاقاً مع تلك الآراء التي تعلي من قيمة وأهمية الدور الذي تطلع به معلمة الروضة، وكذلك على الرغم من أنها في سبيل تحقيقها لأدوارها المتعددة فإنها قد تتعرض لضغوط نفسية ومهنية، فضلا عن العديد من الصعاب التي تواجهها في خضم مفردات الحياة اليومية العادية في العمل، فإن المعلمة مطالبة بأن تقدم أداءً وظيفياً ومهنياً فائقاً، تتحدى به كل الظروف والصعاب، تسعى من خلاله لتذليل الصعاب وحل المشكلات واحتواء المواقف وأداء كل الأدوار, وهذا ما يمكن تحقيقه من خلال الدعم النفسي والمعرفي والمهني الذي يمكن أن يقدمه برنامج الكورت لتعليم التفكير لدى المعلمات في مرحلة الروضة.
تجمل الباحثة مشكلة الدراسة في محاولة الإجابة على السؤال الآتي:
· ما فاعلية برنامج الكورت في تنمية مهارات التفكير الناقد بأبعاده لدى المعلمات في مرحلة الروضة واستمرار فاعليته بعد تطبيقه لفترة زمنية بعد تطبيق البرنامج ؟
أهداف الدراسة: هدفت الدراسة الحالية إلى :

1- تنمية مهارات التفكير الناقد بأبعاده لدى المعلمات في مرحلة الروضة باستخدام برنامج الكورت لتعليم التفكير.
2- التحقق من فاعلية برنامج الكورت في تنمية مهارات التفكير الناقد بأبعاده لدى المعلمات في مرحلة الروضة والتحقق من استمراريه فاعليته بعد مرور فترة زمنية من تطبيق البرنامج.
مصطلحات الدراسة :
برنامج الكورت Cort لديبونو(Debono, 1986) هو برنامج لتعليم التفكير، وتعني كلمة الكورت Cort اختصار Cognitive Research Trust والتي تعني مؤسسة البحث المعرفي والتي أنشأها "إدوارد ديبونو" في كامبردج، وقد تم تصميم برنامج الكورت لتعليم الأفراد مجموعة من أدوات التفكير التي تتيح لهم سرعة البديهة بوعي تام, وذلك لرؤية الأشياء بشكل أوضح وأوسع ولتطوير نظرة إبداعية أكثر في حل المشكلات.
الـتـفـكـيـر الـنـاقـد:   Critical Thinking
 التفكير الناقد: هو الموقف أو الاختيار الذي تراه المعلمة مناسباً عندما يطلب منها تقصي الدقة والملاحظة والتقييم التي تتصل بالموضوعات المطروحة ومناقشتها وتقويمها وتقديم رأي حولها واستخلاص النتائج بطريقة منطقية مع مراعاة الموضوعية ويتضمن أبعاد (التفسير- الاستنتاج- الاستنباط- تقويم الحجج) .
 فروض الدراسة :

1- توجد فروق داله إحصائيًا بين متوسطات رتب درجات معلمات الروضة فى القياسين القبلي والبعدي لتطبيق برنامج الكورت لتعليم التفكير علي مقياس التفكير الناقد (التفسير، الاستنتاج، الاستنباط، تقويم الحجج، الدرجة الكلية) في اتجاه القياس البعدي.
2-  لا توجد فروق داله إحصائيًا بين متوسطات رتب درجات معلمات الروضة فى القياسين البعدي والتتبعي لتطبيق برنامج الكورت لتعليم التفكير علي مقياس التفكير الناقد (التفسير، الاستنتاج، الاستنباط، تقويم الحجج، الدرجة الكلية).
منهج الدراسة :
     استخدمت الباحثة المنهج شبه التجريبي بطريقة المجموعة الواحدة للتحقق التجريبي من فاعلية برنامج الكورت لتعليم التفكير كمتغير مستقل لتنمية مهارات التفكير الناقد لدى معلمات الروضة كمتغير تابع.
ثانياً: عينة الدراسة
     تكونت عينة الدراسة من 10 معلمات في مرحلة الروضة من المتخصصات والحاصلات على بكالوريوس التربية تخصص رياض الأطفال 
أدوات الدراسة :
1-  اختبار ستانفورد بينيه لقياس الذكاء الصورة الرابعة تعريب وتقنين حنورة 2003
2- مقياس التفكير الناقد: إعداد الباحثة
3- برنامج الكورت لتعليم التفكير:  The CoRT Thinking Program 
نتائج الدراسة 

1- توجد فروق داله إحصائيًا بين متوسطات رتب درجات معلمات الروضة فى القياسين القبلي والبعدي لتطبيق برنامج الكورت لتعليم التفكير علي مقياس التفكير الناقد (التفسير، الاستنتاج، الاستنباط، تقويم الحجج، الدرجة الكلية) في اتجاه القياس البعدي.
2- لا توجد فروق داله إحصائياً بين متوسطات رتب درجات معلمات الروضة في التطبيقين البعدي والتتبعي لبرنامج الكورت لتعليم التفكير علي مقياس التفكير الناقد (التفسير، الاستنتاج، الاستنباط، تقويم الحجج، الدرجة الكلية).
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 - Introduction:
In recent years, there has been unprecedented attention towards thinking in all societal institutions, especially the educational one, which has put a great importance on the development of the capabilities of the members of the community in their different positions in the fields of thinking and creativity. Many educational institutions have endeavored to prepare integrated and effective programs to develop thinking with its various skills among female teachers, including training them to implement these programs at the different educational levels with high efficiency.

       The  CoRT program is designed to teach a group of thinking tools that allow them  quick intuition  and a conscious aware of the types of sound thinking  to see things more clearly and wider and to develop a creative and more critical vision in solving problems. By learning this program, the student becomes a thinker has various thinking skills, especially critical thinking which is considered one of the most important types of thinking (DeBone & Williams, 1998)

Problem of the study:

There is an agreement with these opinions, which raise the value and importance of the role played by kindergarten female teacher. Although she may be exposed to psychological and vocational pressure, as well as many difficulties she encounters in the midst of everyday life works, she is in her way to achieve her multiple roles.  The female teacher is asked to provide a high functional and vocational performance, challenging all the circumstances and difficulties, through which she tries to overcome the difficulties, solve problems, face the situations and perform all roles. This can be achieved through the psychological, cognitive and vocational support that can be provided by CoRT program to teach thinking for the female teachers in Kindergarten stage.
The researcher outlines the problem of the study in an attempt to answer the following question:
- What is the effectiveness of the program in  developing the critical thinking skills with its  dimensions for the female teachers in the kindergarten stage  and the continuity of its effectiveness following  applying for a period of time after the application of the program?

Objectives of the study: The present study aims at:
1- Developing the critical thinking skills with its dimensions for the female teachers in the kindergarten stage by using the CoRT program to teach thinking.

2- Verifying the effectiveness of the program in developing the critical thinking skills with its dimensions for the female teachers in the kindergarten stage and verifying the continuity of its effectiveness following a period of time after applying the program.
Terminology of the study:

CoRT program (Debono, 1986) is a program for teaching thinking. The acronym   CoRT   is an abbreviation for  the term "Cognitive Research Trust," which means the institution of cognitive research  founded by Edward Debono in Cambridge .   CoRT program is designed to teach individuals a set of thinking tools which provide them with a quick intuition To be able to see things more clearly and broadly and to develop a more creative vision to solve the problems.

Critical Thinking

 Critical thinking: it is the situation or choice that the female teacher deems appropriate when she is asked to investigate, observe, and assess the findings, and draw the conclusions in a logical manner, taking into account the objectivity. It includes the dimensions of interpretation, conclusion, deduction and evaluation of arguments.
Hypotheses of the study:

1 - There are statistically significant mean differences of scores rank for the female teachers in the kindergarten in the pre –measurement and post- measurement for applying CoRT program to teach thinking on the critical thinking scale (interpretation, conclusion, deduction, evaluation of arguments, total score) in the direction of post- measurement.

2 - There are no statistically significant mean differences of scores rank for the female teachers in the kindergarten in the post –measurement and sequential measurement for applying CoRT program to teach thinking on the critical thinking scale (interpretation, conclusion, deduction , evaluation of arguments, total score(
Method of the study:

     The researcher uses the semi-experiential approach in a one-group method to investigate experimentally the effectiveness of CoRT program to teach thinking as an independent variable to develop critical thinking skills for the female teachers in the kindergarten   as a dependent variable.
Sample of the study:
    The sample of the study consists of 10 female teachers in the kindergarten stage of specialists and holders of education Bachelor, specialty of kindergarten

 Tools of the study: 
1-Stanford Bennett test for intelligence measurement , the fourth picture. Arabization  and legalization of  Hannora, 2003.

2-Critical thinking scale: prepared by the researcher

Results of the study :

1- There are statistically significant mean differences of scores rank for female teachers in the kindergarten in the pre- measurement and post- measurement for applying CoRT program to teach thinking on the critical thinking scale (interpretation, conclusion, deduction, evaluation of arguments, total score) in the direction of post – measurement.

2 - There are no statistically significant mean differences of scores rank for the female teachers in the post – application and sequential application of CoRT program to teach thinking on the critical thinking scale (interpretation, conclusion, deduction, evaluation of arguments, total score)     
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